
 

Ministerstvo zdravotnictví, Palackého náměstí 375/4, 128 01  Praha 2 
tel./fax: +420 224 971 111, e-mail: mzcr@mzcr.cz, www.mzcr.cz 

Odpověď Ministerstva zdravotnictví na žádost o informaci dle zákona č. 106/1999 
Sb., o svobodném přístupu k informacím, ve znění pozdějších předpisů 
 
Dne 17. září 2023 byla Ministerstvu zdravotnictví (MZ) doručena Vaše žádost  
o poskytnutí informace dle zákona č. 106/1999 Sb., o svobodném přístupu k informacím, 
ve znění pozdějších předpisů (InfZ), evidovaná pod č. j.: xxx, s prodlouženou lhůtou 
přípisem č. j.: xxx, kterou jste požádala o následující informace: 
 
1. Dle čl. 31 Listiny základních práv a svobod má každý právo na ochranu zdraví, stejně 
tak právo na vzdělání dle článku 33. Jakou vyvíjí MZČR činnost, za účelem snížení 
přenosu covid-19 v MŠ a ZŠ a tím ochrany zdraví všech dětí? 
2. Je dle MZČR v pořádku, že při aktuální absenci jakýchkoliv opatření v MŠ a ZŠ se děti 
opakovaně nakazí covid-19 a každá reinfekce může mít dlouhodobé následky, navíc 
nemoc je sledována krátkou dobu, aby bylo známo, jaké následky bude mít reinfekce 
každých 6-12 měsíců? 
3. Z jakého důvodu nebyly informace o post-covidovém syndromu na webu SZÚ déle než 
rok aktualizované a neobsahují informaci, že podle WHO 10-20% lidí onemocní long 
covidem? 
4. Během tiskové konference MZČR konané 11.9. 2023 zaznělo "je třeba covid posuzovat 
jako běžný sezónní respirační virus". 
a) Způsobují ostatní "běžné respirační viry" následky podobného rozsahu jako např. long 
covid u 10-20% nakažených? 
b) Z jakého důvodu zaměstnanci MZČR při svých mediálních vystoupeních nezdůrazňují 
riziko long covidu, které hrozí všem nakaženým, nikoli jen osobám s komorbiditami  
a zároveň ani očkování neposkytuje spolehlivou ochranu? 
5. V odpovědi na žádost o informace ze dne 5. srpna jste uvedli, že děti od 6 měsíců je 
možné očkovat vakcínou proti covid-19. V odpovědi na žádost o informace ze dne 18.8. 
(bod 1) nicméně uvádíte, že aktuální vakcína proti variantě XBB. 1.5. bude dostupné pro 
děti starší 6 let věku. Jakým způsobem lze zajistit ochranu nejmladším dětem, pro které 
není dostupná aktuální vakcína? 
6. V odpovědi na žádost o informace ze dne 18.8. (bod 2) uvádíte, že MZČR "sleduje vývoj 
zatížení lůžkové péče, jelikož zatížení kapacit lůžkové péče je klíčovým parametrem pro 
hodnocení dopadů na veřejné zdraví". Počet nakažených s mírným průběhem je vždy 
mnohonásobně vyšší než počet hospitalizovaných pacientů. Z jakého důvodu MZČR 
neimplementuje opatření na omezení šíření covid-19 v době, kdy se dápředpokládat 
nárůst počtu nakažených dle vývoje v jiných zemích, aby se snížil celkový počet 
nakažených a tím i postižených long covidem? 
7. V odpovědi na žádost o informace ze dne 18.8. (bod 5) uvádíte, že v současnosti je  
v přípravě nová vyhláška, která má nahradit vyhlášku č. 410/2005 Sb. o hygienických 
požadavcích na prostory a provoz zařízení a provozoven pro výchovu a vzdělávání dětí  
a mladistvých. V souvislosti se zrušením plošných ukazatelů v navrhované vyhlášce bude 
nově zavedeno kritérium sledování kvality vzduchu ve vnitřních pobytových prostorech,  
a to sledováním koncentrace oxidu uhličitého, jako ukazatele kvality vzduchu v pobytové 
místnosti. 
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a) Jaké budou limity pro koncentraci oxidu uhličitého ve vnitřních prostorách? 
b) Pokud budou limity koncentrace oxidu uhličitého pravidelně překračovány, jakým 
způsobem se zajistí náprava, pokud by se ukázalo, že větrání okny není dostačující? 
8. Dle WHO je ventilace vnitřních prostor jedním ze základních opatření pro omezení šíření 
covid-19. Kdy plánuje MZČR úpravu nařízení za účelem zlepšení kvality vzduchu/ventilace 
ve vnitřních prostorách veřejných míst? 
9. Německý ministr zdravotnictví Karl Lauterbach pravidelně informuje na sociálních 
médiích o rizicích spojených s onemocněním covid-19. 
Jak využívá sociální média MZČR / SZÚ pro informování široké veřejnosti o rizicích 
spojených s infekcí Covid-19? Prosím o konkrétní odkazy na tyto příspěvky za poslední 2 
měsíce. 
10. Kolik prostředků v roce 2023 (ke konci srpna) vynaložilo MZČR nebo Státní zdravotní 
ústav na informování veřejnosti o rizicích spojených s onemocněním Covid-19? 
11. Kolik prostředků v roce 2023 (ke konci srpna) vynaložilo MZČR nebo Státní zdravotní 
ústav na kampaně proti kouření? 
 
 
K Vaší žádosti uvádím: 
 
 
Ad 1 
V ČR, stejně tak jako ve většině zemí světa, se na covid-19 začalo nahlížet jako na další 
běžně se vyskytující respirační onemocnění, a to především s ohledem na snížení 
schopnosti nových variant viru SARS-CoV-2 způsobovat ve velkém procentu závažnější 
průběh onemocnění. Samozřejmě však, i současné varianty viru mohou způsobit  
u některých osob těžký průběh, zejména u starších a chronicky nemocných, ale to platí 
např. i u viru chřipky, kdy každoročně několik set až jednotek tisíc osob vyžaduje po 
nákaze chřipkou péči na JIP a ARO. K tomu je třeba ještě přidat skutečnost, že průběh 
onemocnění covid-19 u zdravých dětí má zpravidla bezpříznakový a lehký průběh a jen 
velmi malá část jich, ve srovnání se zranitelnými skupinami osob, vyžaduje hospitalizaci. 
Závažnější průběhy se jako u jiných věkových skupin vyskytují především u dětí s jiným 
základním onemocněním. MZ tedy při vyhodnocení současné epidemiologické situace ve 
výskytu onemocnění covid-19 a analýze všech dostupných dat o zdravotních dopadech 
nemá důvod v MŠ a ZŠ zavádět plošná opatření typu povinné ochrany dýchacích cest 
nebo dokonce distanční výuky. V současné době jsou tak v MŠ a ZŠ uplatňována obecná 
preventivní doporučení a protiepidemická opatření platná pro všechny respirační nákazy, 
jako jsou dodržování základních hygienických pravidel (mytí rukou) a dostatečné větrání. 
Tato pravidla jsou uvedena v jedné z Vašich níže citovaných žádostí o informace podle 
zk. č. 106/1999 Sb. ze dne 18. 8. 2023 (Doporucena-pravidla-prevence-respiracnich-
onemocneni.pdf (mzcr.cz)). S ohledem na výše uvedené je nutné také zmínit, že MZ ve 
svém aktuálním přístupu klade větší důraz na individuální zodpovědnost každého občana 
než na centrálně nařizovaná plošná opatření. Proto také apelujeme na osoby, které 
pociťují příznaky respiračních onemocnění, aby se vyhýbaly kontaktu s ostatními lidmi,  
a zůstávaly doma a léčily se, a snižovaly tak riziko šíření infekce dále. Stejně tak je možné 
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v případě zvýšené obavy z nákazy onemocnění covid-19 používat v situacích zvýšené 
kumulace osob adekvátní ochranu dýchacích cest. 
 
Ad 2 
I přes absenci plošných opatření platí, že mají být dodržována základní preventivní 
opatření uvedená v odpovědi na otázku č.1.  
 
Ad 3 
Dotaz na SZU je třeba směřovat na tento povinný subjekt od MZ odlišný. Vaši žádost tedy 
nezbývá než v této části odložit, kdy dle ustanovení § 14 odst. 5 písm. c) zákona  
č. 106/1999 Sb., povinný subjekt žádost odloží v případě, že se požadované informace 
nevztahují k jeho působnosti. 
 
Ad 4 
a) Způsobují ostatní "bežné respirační viry" následky podobného rozsahu jako 
např. long covid u 10-20% nakažených?  
Ano, po prodělání ostatních nákaz může mít člověk krátkodobé či dlouhodobější zdravotní 
následky. Tíže a délka jejich trvání se odvíjí od celkového zdravotního stavu.  
 
b) Z jakého důvodu zaměstnanci MZČR při svých mediálních vystoupeních 
nezdůrazňují riziko long covidu, které hrozí všem nakaženým, nikoli jen osobám  
s komorbiditam a zároveň ani očkování neposkytuje spolehlivou ochranu?  
Dle ustanovení § 15 odst. 1 ve spojení s ustanovením § 2 odst. 4 zákona č. 106/1999 Sb., 
se povinnost poskytovat informace dotazů na názory, budoucí rozhodnutí a vytváření 
nových informací netýká. 
 
Ad 5 
Dodržovat základní hygienická pravidla pro prevenci respiračních onemocnění 
(Doporucena-pravidla-prevence-respiracnich-onemocneni.pdf (mzcr.cz)) 
 
Ad 6 
Jak již bylo výše uvedeno a v souladu s postupem ostatních zemí ve světě, přinejmenším 
těch evropských a doporučení odborných institucí (ECDC), neplánuje MZ v současné 
době zavádět plošná restriktivní opatření v souvislosti s onemocněním covid-19. Situaci 
ale neustále monitoruje. Zároveň však, jak již bylo také výše zmíněno, opakovaně apeluje 
na veřejnost, aby se nechala očkovat proti onemocnění covid-19 a chřipce před 
nadcházejícím podzimním a zimním obdobím, které je každoročně spojeno se zvýšeným 
výskytem akutních respiračních infekcí. Očkování proti onemocnění covid-19 významně 
snižuje riziko komplikací a závažnějšího průběhu, a také i snižuje riziko vzniku 
postcovidového syndromu. 
 
Ad 7 
a) Jaké budou limity pro koncentraci oxidu uhličitého ve vnitřních prostorách? 
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Prozatím je stanovení limitu ve fázi odborné diskuse v návaznosti na připravovanou novelu 
vyhlášky č. 6/2003 Sb., kterou se stanoví hygienické limity chemických, fyzikálních  
a biologických ukazatelů pro vnitřní prostředí pobytových místností některých staveb. 
Cílem tohoto opatření je zlepšení režimu větrání, jako prostředku k zajištění potřebné 
kvality vzduchu v pobytových prostorách.      
 
b) Pokud budou limity koncentrace oxidu uhličitého pravidelně překračovány, 
jakým způsobem se zajistí náprava, pokud by se ukázalo, že větrání okny není 
dostačující? 
Postupováno bude standardním způsobem prostřednictvím výkonu státního zdravotního 
dozoru, tj. kontrolní činností prováděnou místně příslušným orgánem ochrany veřejného 
zdraví. V souvislosti s dotazem podotýkáme, že větrání okny je vždy dostačující opatření 
k zajištění požadované kvality vzduchu v pobytových prostorách. Problém spočívá v tom, 
že v těchto prostorách není dodržen správný režim větrání okny. Stanovení koncentrace 
kysličníku uhličitého je tedy pouze podpůrným nástrojem pro zajištění správného režimu 
větrání vnitřních pobytových prostor a s tím související zajištění požadované kvality 
vzduchu. 
 
Ad 8 
T. č. je v účinnosti vyhláška č. 6/2003 Sb., kterou se stanovují hygienické limity 
chemických, fyzikálních a biologických ukazatelů pro vnitřní prostředí pobytových 
místností, staveb zařízení pro výchovu a vzdělávání, vysokých škol, škol v přírodě, staveb 
pro zotavovací akce, staveb zdravotnických zařízení léčebně preventivní péče, ústavů 
sociální péče, ubytovacích zařízení, staveb pro obchod a staveb pro shromažďování 
většího počtu osob. Novelizace této vyhlášky proběhla v říjnu 2022 prostřednictvím 
vyhlášky č. 304/2022 Sb. Další novelizace se plánuje v souvislosti s novelou vyhlášky  
č. 410/2005 Sb. 
 
 
Ad 9 
Na sociálních sítích publikuje MZ ČR příspěvky na téma rizik spojených s onemocněním 
covid-19 podle aktuální potřeby, naposledy zde: 
https://twitter.com/ZdravkoOnline/status/1711379114165174576. 
Dotaz na SZU je třeba směřovat na tento povinný subjekt od MZ odlišný. Vaši žádost tedy 
nezbývá než v této části odložit, kdy dle ustanovení § 14 odst. 5 písm. c) zákona  
č. 106/1999 Sb., povinný subjekt žádost odloží v případě, že se požadované informace 
nevztahují k jeho působnosti. 

 
Ad 10 
Vyjádření za MZ: V roce 2023 bylo na kampaň v souvislosti s onemocněním covid-19 
zaplaceno 7,4 milionu korun.  
Dotaz na SZU je třeba směřovat na tento povinný subjekt od MZ odlišný. Vaši žádost tedy 
nezbývá než v této části odložit, kdy dle ustanovení § 14 odst. 5 písm. c) zákona  
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č. 106/1999 Sb., povinný subjekt žádost odloží v případě, že se požadované informace 
nevztahují k jeho působnosti. 
 
Ad 11 
V roce 2023 nerealizovalo MZ ČR žádnou kampaň proti kouření, finanční náklady jsou 
tedy nulové.  
Dotaz na SZU je třeba směřovat na tento povinný subjekt od MZ odlišný. Vaši žádost tedy 
nezbývá než v této části odložit, kdy dle ustanovení § 14 odst. 5 písm. c) zákona  
č. 106/1999 Sb., povinný subjekt žádost odloží v případě, že se požadované informace 
nevztahují k jeho působnosti. 
 


